ناقش هذا البحث دور البنوك في تمويل القطاع الصناعي متخذاً مجموعة بنك النيلين للتنمية الصناعية دراسة حاله لما يجمعه البنك من تخصص في تمويل القطاع الصناعي و بنك تجاري خلال الفترة 2007-2000م.

وتاتى اهمية البحث فى ابراز دور مكونات الجهاز المصرفى فى النهوض بالقطاع الصناعى الذى له اهمية كبير فى زيادة الناتج القومى وما يترتب عليه من استقرار اقتصادى وتحقيق رفاهية المجتمع و ابراز اوجه الاستثمار لصناعى فى السودان.

و تظهر مشكلة البحث في ضعف تمويل القطاع المصرفي للقطاع الصناعي وايضأ عدم التزام البنوك التجارية بالسياسات التمويلية الصادرة من البنـك المركـزي و تتبـع البـاحث السياسـات الـي اتخـذها البنك المركزي في سبيل ايجاد بنوك قويه قـادر علـي تقـديم التمويـل للقطاع القطاع الصناعي وذلك من خلال التحليل في الجندول لاستعراض موقف بالبنوك قبل توفيق الاوضاع و بعدها وامكانيات البنوك للخمسة سنة قبل الدراسة وخلال فترة الدراسـة لاثبـات نجـاح البنك المركزي في خلق كِيانات كـبيره قـادره علـي اسـتعاب التمويـل للقطاع الصناعي وايضاً قامت الدراسة بتحليل التمويل الممنوح للقطاع الصناعي من المنظور الكلي و مقارنه بالقطاع الاخرى,و ايضـاً حاول الباحث الوصول الى مـدى الـتزام بنـك النيليـن بتمويـل القطـاع الصناعي ولذلك قامت الدراسة بتحليل التمويل بمجموعة بنـك النيليـن للقطاعات المختلفة ما استحوذ عليه القطاع الصناعي و لتوضيح مـدي التزام مجموعة بنك النيلين بتمويل القطاع الصناعي, لاثبات مدى نحاح المجموعة في استخدام صيغ التمويـل الاسـلامية فـي تمويـل القطـاع الصناعى تم تحليل الصيغ الاسلامية و استخراج نسبة كل صيغة من اجمالي التمويل لكن لم نتمكن تحديد حجم التمويل للقطاع الصناعي عن طريق الصيغ لعدم وجود معلومات بمجموعة بنك النيلين .

تـم اتبـاع المنهـ التـاريخى و الوصـفى فـى طريـق جمـع البيانـات مستخدمين الجداول للتوضيح ما امكن حيث استعرضت الدراسة تاريخ البنوك السودانية و نشاءت البنك الصناعى و بنك النيلين و قمنا بجمـع المعلومات و القوائم المالية للجهاز المصرفى و مجموعة بنـك النيليـن و تحليلها لاثبـات دور الجهـاز المصـرفى و مجموعـة بنـك النيليـن فـى تمويل القطاع الصناعى .

ثم توصلنا الى نتائج منها العام و منها الخاص و على ضؤها تم وضع التوصيات.

Discuss this search the role of banks in financing the industrial sector taking the Bank Group Nilien Case Studies collected by the bank specializes in financing industrial sector and commercial bank during the period 2000-2007 AD.

The importance of research in highlighting the role of components of banking boost industry, which is of great significance in furthering the national product and the consequent economic stability and welfare of society and highlighting the industrial investment in the Sudan.

Research problem and it shows a weakness in the banking sector in the industrial sector, as well as lack of commitment by the commercial banks financing policy issued by the central bank and policy researcher to follow the central bank has taken in order to develop strong banks capable of providing the funding for the sector, the industrial sector through analysis in the table to review the position of by banks and then reconcile the situation and the possibilities of banks to five vears before the study and during the study period to prove the success of the central bank in the creation of big entities capable of A stab funding for the industrial sector and also the study analyzed the funding granted to the industrial sector from a holistic perspective and comparison to the other, and also tried to researcher access to the Bank's commitment to financing the industrial sector, Niles, therefore the study analyzed the financing group Nilein of different sectors are dominated by the industrial sector and to clarify its commitment to the Nilein financing the industrial sector, to prove the group Success in the use of Islamic modes of finance in the financing of the industrial sector have been analyzed Islamic formulas and extract the ratio of each version of the total funding, but we can not determine the size of funding for the industrial sector through the formulas for the lack of information with a Nilein.

Method was followed and the historical narrative in the way of data collection tables for users to explain what, where possible, the study reviewed the history of Sudanese banks and Nchaet Industrial Bank and Bank of Niles, and we collect information and financial statements for the banking system and a set Nilein and analysis to prove the role of the banking system and Bank Group Niles in financing the industrial sector.

Then we have the results of public and private sector including the findings and recommendations.

